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Noms propis

La CASS segueix amb superàvit, mal-
grat que el dèficit en malaltia
s’agreuja. És important corregir des-
viaments, per a la vegada tenir con-
fiança en una institució que no té
excessius problemes.

President de la CASS
Francesc Gran

Que els bancs del país operin i s’ex-
pansionin a l’estranger és una bona
política en els temps que corren. Ens
complau que Valira Capital, partici-
pada per Crèdit Andorrà, tingui el
premi de qualitat ISO.

Conseller delegat de Crèdit
Josep Peralba

Si els premis serveixen per a alguna
cosa, hem de estar tots satisfets. Que
els d’Innovació contribueixin a obrir
nous mercats i iniciatives entre els
empresaris andorrans és una bona
eina per seguir endavant.

Premi Innovació
Joan Nadal

Les fotos dels lectors
Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.
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NOE

SOL
GASCH

Nostàlgies de l’Institut

Editorial L’opinió del diari s’expressa només als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

Un pacte que
continua viu

EL DRET A DISCREPAR
NO ÉS POSSIBLE EN
UN GOVERN QUE ES
VOL D’UNITAT

49 anys després de la
sortir de l’Institut, ens hi
tornem a trobar; és com
una Festa MajorA quest dissabte se celebra a la

Seu la culminació dels actes
dels 75 anys de l’Institut

Joan Brudieu. 75 anys són molts
anys de vida de la petita i quotidiana

història del nostre institut. Jo estic
especialment emocionada, ja que en
sóc alhora exalumna i exprofessora;
avui parlaré com a exalumna de la
promoció 1953-60. La gent del meu
curs ho celebrem amb il.lusió. En
primer lloc, per donar gràcies a Déu,
perquè som tots vius; i en segon, dir
que sempre hem estat units i hem
trobat algun moment per retrobar-
nos i sentir la nostàlgia dels bons
temps d’adolescència viscuts amb
harmonia i estimació. Per a nosal-
tres, el pas per l’Institut ha estat una
fita important i els vincles que ens
van unir no s’han trencat mai més,
ni entre nosaltres ni entre els profes-
sors que vam tenir la sort de tenir.

Us explicaré les dues últimes tro-
bades: la penúltima trobada va ser a
Barcelona l’any del Fòrum, on vam
poder sopar amb Joan Roig, el nos-

tre director preferit, que avui com-
parteix la festa amb nosaltres. Entre
moltes altres coses, Joan Roig ens va
ensenyar el plaer d’escoltar Mozart,
Bach, Beethoven. També vam com-
partir taula amb la Tesia Vilanova i
l’Emili Duró, dues persones que es
van morir al cap de poc temps, i de
les quals tenim un record inesborra-
ble. Ara per Sant Joan farà tres anys
de la nostra última trobada, que va
ser aquí a la Seu, on vam poder so-
par amb l’Elvira Farràs, la nostra es-

timada Elvireta. Vam aconseguir les
claus del solar on hi havia hagut la
Torre Viader, el nostre primer insti-
tut. Els records i les emocions ens
van fer tornar joves; ¿quantes vega-
des mossèn Alvinyà ens havia fet co-
piar el reglament de l’Institut?

Vam fer fotos i recordarem els
nostres professors i professores, els
que viuen i els que ens han deixat
per sempre. Després, a la Sala de
Plens de l’Ajuntament, per comme-
morar el nostre examen de Revàlida
de quart el juny de 1957 (la primera
que se celebrava a la Seu), vam fer
un examen de recuperació sobre els
amors i desamors d’aquells anys.
Avui, 49 anys després de la nostra
sortida de l’Institut, ens hi tornem a
trobar. Per nosaltres, Festa Major. H
Historiadora.

redaccio@andorra.elperiodico.com

C
ap sorpresa en el re-
sultat final de la ses-
sió del Consell. És
més, ho esperàvem.
En el seu moment

vam dir –perquè ens agrada tre-
ballar amb fets i no amb ficcions–
que era més que natural arribar a
una segona votació, a la vista de
la composició del Consell. És més,
manifestàvem que era lògic i que
ningú –que raoni objectivament–
ha de trobar estrany i menys en-
cara apocalíptic que aquest fet es
produís. A la majoria de parla-
ments democràtics del món les
votacions a segona volta són nor-
mals i ningú s’estranya. Doncs bé,
ja tenim organitzada una segona
sessió del Consell i, aquesta vega-
da sí, és molt probable que sigui
l’última. Podria passar el que al-
guns volen i hi posem el condicio-
nal perquè, si fos així, seria im-
perdonable per a tots arribar a un
govern provisional i unes noves
eleccions dins d’un any. La políti-
ca terror no és democràtica i la

política ficció només existeix en
algunes pàgines escrites per qui
inventa i viu tancat exclusiva-
ment en el seu món. O sigui que
el pacte segueix viu per seguir
fins al final.

La disjuntiva que es posa sobre
un govern d’unitat o un de coali-
ció és un joc de paraules que no
arriba a tenir sentit. Només es pot
utilitzar per marejar situacions i

allargar protagonismes ficticis.
Un govern d’unitat no pot adme-
tre la discrepància i, per tant, no
és el que ara necessitem. Només
ho poden assimilar aquells que
volen fer veure que tot canvia,
perquè no canviï res. Aquest feno-
men el trobem en alguns sectors
molt concrets del Consell, però fe-

liçment no és ni majoritari ni
amb força pròpia per poder impe-
dir el canvi que tots volem. El que
s’imposa és un govern de concen-
tració, en el qual es puguin deba-
tre les iniciatives o les lleis que
surtin d’un Consell fort i amb ple-
na legitimitat. Ens agrada que La-
dislau Baró –amb evident sensibi-
litat política– hagi recordat la fra-
se de Bartumeu en el seu discurs
que «les propostes polítiques no
són espais tancats» i que Fran-
cesc Rodríguez ho hagi rematat
amb un contundent «l’època de
les divisions ha de ser superada».
A més, hi afegia que s’havia d’en-
terrar la «política de l’anar fent»,
per errònia, i que ens ha portat a
la situació en què ens trobem.

El govern de concentració, en
els temes que s’estimen més im-
portants, ha de ser una realitat
per les tres parts, per eliminar els
capítol de bones intencions de les
quals estem farts i establir un pro-
grama de govern sòlid, just, equi-
librat i de progrés.

La nostra posició seguirà com
fins ara. Explicar el que passa i no
el que alguns voldrien que passés.
Serem realistes a cada moment i
situarem el mateix en el lloc exac-
te que li pertoca i no en el que al-
guns voldrien. No és fàcil, però
creiem que és el camí a seguir.


